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شناسایی ۳۸۳ بیمار جدید کرونا 
در کشور 

بنابر اعلام وزارت بهداشــت، طی یک شــبانه روز 383 بیمار کووید 19 در 
کشور شناســایی شدند و متاســفانه 8 بیمار دیگر نیز به دلیل این بیماری 

جان باختند.
به گزارش ایسنا، از روز ۲5 اردیبهشت ماه  تا روز ۲۶ اردیبهشت ماه 1۴۰1 
و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 383 بیمار جدید مبتلا به کووید19 
در کشور شناسایی و ۶5 نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید19 
در کشــور به ۷ میلیون و ۲۲8 هزار و ۴3۴ نفر رسید.متاسفانه در طول ۲۴ 
ساعت، 8 بیمار کووید19 جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 

این بیماری به 1۴1 هزار و ۲3۲ نفر رسید.
خوشــبختانه تا روز ۲۶ اردیبهشــت ماه ۷ میلیون و ۲۲ هزار و 911 نفر از 
بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند.۷55 نفر از بیماران 
مبتلا به کووید19 در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت 
قرار دارند.تا روز ۲۶ اردیبهشــت ماه 51 میلیون و 8۰8 هزار و ۴۴۶ آزمایش 

تشخیص کووید19 در کشور انجام شده است.
در حــال حاضر ۰ شهرســتان در وضعیت قرمز، ۰ شهرســتان در وضعیت 
نارنجی، ۲59 شهرســتان در وضعیت زرد و 189 شهرستان در وضعیت آبی 
قرار دارند.بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در یک شبانه روز ۴۰ هزار و 355 دُز 

واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.
به گزارش ایســنا، تا روز ۲۶ اردیبهشت ماه ۶۴ میلیون و ۴۴8 هزار و ۷3۶ 
نفــر دُز اول، 5۷ میلیــون و ۷۲۴ هزار و 5۰8 نفــر دُز دوم و ۲۷ میلیون و 
3۴۲ هزار و ۲1۶ نفر نیز دُز ســوم واکسن کرونا را در کشور تزریق کرده اند.
مجموع واکســن های تزریق شده در کشــور به 1۴9 میلیون و 515 هزار و 

۴۶۰ دُز رسید.

واریز کمک معیشتی ماه اول 
به حساب همه متقاضیان 

بنا بر اعلام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، کمک معیشتی ماه اول با دستور 
رئیس جمهور به حســاب همه افراد متقاضی در ســامانه واریز شده و بعد از 

تایید قابل برداشت خواهد بود.
به گزارش ایســنا، حجت الله عبدالملکی در حســاب شــخصی توئیتر خود 
نوشت: مبلغ یارانه به عنوان حق هر ایرانی که در 9 دهک درآمدی قرار دارد 
 محفوظ است.وی در ادامه آورده است: با دستور رئیس جمهور کمک معیشتی 
ماه اول به حســاب همه افراد متقاضی در ســامانه واریز شده و بعد از تایید 
قابل برداشــت خواهد بود؛  #وزارت_مردم ظرف یک ماه همه درخواست ها را 

بررسی خواهد کرد.

70 هزار میلیارد تومان، نیاز شبكه خطوط مترو تهران 
براي تكمیل خطوط هفتگانه

شــبکه خطوط مترو تهران که با ۷ خط در حال سرویس دهي به شهروندان 
پایتخت اســت،  براي تکمیل ایســتگاههاي باقي مانده و همچنین ساخت و 
بهره برداري از ایستگاهها و مسیرهاي توسعه اي خطوط به ۷۰ هزار میلیارد 
تومان پول نیاز دارد؛ به عبارت دیگر براي رســیدن به ســقف 1۷5 ایستگاه 
و بهره برداري از ۲98 کیلومتر مســیر خطوط راه آهــن ریلي زیرزمیني،  به 
پول امروز باید تقریباً بودجه یک سال شهرداري تهران براي تکمیل خطوط 

هفتگانه تأمین و هزینه شود.
به گزارش روابط عمومي و امور بین الملل شــرکت راه آهن شــهري تهران و 
حومه )مترو( مسعود درستي مدیرعامل شرکت با اعلام این مطلب گفت: در 
حــال حاضر قطارهاي مترو با تردد در ۲5۲ کیلومتر مســیر خطوط احداث 
شــده شــبکه مترو پایتخت و نیز مســافرگیري در 1۴۲ ایستگاه،  مشغول 

خدمت رساني به شهروندان هستند. 
تکمیل شــبکه موجود مشتمل برخطوط یک تا هفت و طرح هاي توسعه اي،  
نیازمند افتتاح 33 ایستگاه دیگر است تا طول مسیر بهره برداري از تونل هاي 
ســاخته شده به ۲98 کیلومتر برســد. مضاف بر این، مبحث مهم احداث و 
تکمیل پایانه ها و پارکینگ هاي مترو و نیز ساخت پست هاي برق باقي مانده 
را پیش رو داریم که لازمه تحقق تمام آنچه گفته شد، تأمین مبلغي در حدود 
۷۰ هزار میلیارد تومان اســت. در کنار توسعه سخت افزاري ساختار شبکه 
مترو تهران، باید حدود 15۰۰ واگن نیز به ناوگان حمل و نقل ریلي پایتخت 
افزوده شــود تا بتوان سرفاصله حرکتي قطارها در تمام خطوط موجود را به 
میزان قابل قبول کاهش داد ؛ تأمین منابع مالي مرتبط با ناوگان البته حسب 

ضوابط و قوانین، عمدتا باید توسط دولت محترم صورت پذیرد.
مدیرعامل شــرکت مترو در ادامه به طرح هاي توســعه اي خطوط موجود و 
همچنیــن خطوط جدید مصوب در طــرح جامع حمل و نقل ریلي پایتخت 
اشاره کرد و افزود: توسعه خطوط هفتگانه که در قالب افزایش طول خطوط 
یک،  ۲،  3، ۴،  ۶ و ۷ برنامه ریزي شــده اســت،  حدود 3۰ هزار میلیارد 
تومان منابع مالي نیاز دارد که مي توان بخش عمده اي از آن را از طریق تهاتر 
املاك و نیز بارگذاري مجتمع هاي ایســتگاهي تأمین کرد. اما براي ساخت 
15۲ کیلومتر خطوط جدید شــامل خط 8 تا خط 11 به ۲۰۰ هزار میلیارد 

تومان بودجه احتیاج است.
این اعداد البته با احتســاب قیمت امروز کالا و خدمات محاســبه شده و با 

اعمال ضریب تورم،  قاعدتاً سال به سال بیشتر خواهد شد. 
به عبارت دیگر با احتساب ارزش امروز پول رایج کشور، براي تکمیل خطوط 
هفتگانــه،  تأمین ناوگان مورد نیاز و همچنین تحقق برنامه هاي توســعه اي 
طرح جامع حمل و نقل ریلي تهران در نگاه افق سال 1۴۲۰، محاسبات نشان 
مي دهد حداقل 3۰۰ هزار میلیارد تومان منابع مالي لازم اســت و درصورت 
تداوم روش هاي متداول و جاري تأمین پول که هم اکنون شــاهد هســتیم،  
قطعاً حمایت ها و کمک هاي بسیار پررنگ دولت از این به بعد ضروري است 
تا بتوان خط پایاني بر تحقق اهداف نشانه گذاري شده در مقیاس برنامه هاي 

میان مدت متصور بود. 
البتــه با توجه به این اعداد و ارقام ســنگین، امــکان تحقق تمام موارد ذکر 
شــده از طریق بودجه هاي دولتي و شهرداري میسر نمي باشد و لذا در قالب 
کارگروههاي تخصصي،  به دنبال شناســایي ظرفیت هاي جدید جهت تأمین 
منابع مالي هســتیم که شخص شهردار تهران نیز به صورت جدي و مستمر 

پیگیر این موضوع هستند.

اثربخشی ۹۶ درصدی واکسن پاستوکووک
 برای استفاده کودکان و نوبت یادآور

وزیر بهداشت گفت: بر اساس مطالعات، اثربخشی حدود 9۶ درصدی واکسن 
پاستوکووك یا سوبرانا ثابت شــده که یکی از ویژگی های آن، استفاده برای 

کودکان و نیز نوبت یادآور است.
به گزارش ایســنا، دکتر بهرام عین اللهی در حاشــیه افتتــاح و راه اندازی 
بایورآکتورهای کشــت ســلول های جانوری در مجتمع تولیدی تحقیقاتی 
انستیتو پاســتور ایران، گفت: خوشحالیم که با افتتاح بایورآکتورهای جدید 
می توانیم در ماه بین ۴ تا 5 میلیون دُز واکســن پاستوکووك در ایران تولید 

کنیم. 
وی افــزود: یکی از ویژگی های مهم این بایورآکتور این اســت که محدود به 
واکسن کرونا نیست و می تواند برای ساخت سایر واکسن ها هم مورد استفاده 
قرار گیرد و این حاصل فعالیتی مشــترك بین وزارت بهداشت و دانشمندان 

ایرانی و کوبایی است. 
وزیر بهداشت یادآور شد: تلاش های دانشمندان انستیتو پاستور به ثمر رسید 
و امروز این واکسن نه تنها در ایران بلکه در بسیاری از کشورهای دیگر قابل 

استفاده است.
عین اللهی خاطرنشــان کرد: خوشــحالیم که امروز در انســتیتو پاســتور، 
بایورآکتورهای پیشــرفته در تولید واکسن که حاصل همکاری های مشترك 
بیــن ایران و کوبا بــود، با حضور مقامات جمهوری کوبا، افتتاح شــد و این 
اقدامات در مسیر مهار بیماری کرونا، دستاورد ارزشمندی به شمار می رود. 

ریکاردو کابریساس، معاون نخســت وزیر کوبا در حاشیه این مراسم، گفت: 
مفتخرم که در ایران حضور دارم و افتتاح بایورآکتورهای جدید در انســتیتو 
پاســتور ایران، نشــان از همکاری مشــترك بین این موسسه و نیز انستیتو 
فینلای کوبا دارد و این کار مشترك، برای مردم دو کشور مفید بوده و هست. 
وی ادامه داد: همکاری های مشترك بین ایران و کوبا از سالها پیش شروع شد 

و در حال حاضر، نتیجه آن همکاری ها را به خوبی می بینیم.

اخبار کوتاه
دبیر کمیته علمی کشوری مقابله با کرونا:

سویه های جدید کرونا نگران کننده است

معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش عنوان کرد

سرانه مصرف »شیر« دانش  آموزان؛ هر ۳ روز، یک لیوان

رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری خبر داد

احتمال قطع آبِ بوستان های جنگلی تهران به دلیل کم آبی
خطر خشکیدگی درختان پایتخت

رئیس کنگره ارتقای کیفیت خدمات آزمایشگاهی تشخیص پزشكی ایران:

در دوران کرونا از تمام پتانسیل آزمایشگاه های خصوصی استفاده نشده است

شبكه بی سیم مدیریت بحران تهران ایجاد می شود

دبیر کمیته علمی کشــوری مقابله با کرونــا با بیان اینکه 
ســویه های جدید این بیماری در برخی کشــورها نگران 
کننده اســت، گفت: مردم دچار عادی انگاری شده اند و با 
این تصور که آمار کرونا کاهش یافته و به پایان کرونا رسیده 
ایم، در اماکن عمومی، فضاهای سربســته، وســایل نقلیه 
عمومی، همایش ها، کنســرت ها و خیابان ها، ماســک های 
خود را برداشــته اند، با جدیــت تاکید می کنم که کرونا به 
پایان نرســیده و شیوه نامه های بهداشــتی باید همچنان 
رعایت شــود.به گزارش ایســنا، دکتر حمیدرضا جماعتی 
در حاشــیه برگزاری جلســه کمیته علمی کشوری کووید 
19 اظهار کرد: در جلســه دیروز، بحث اســتفاده از آنتی 
بیوتیک ها در دوره کووید 19 مطرح شد که یکی از اساتید 
نتایج مطالعات خود در این زمینه را توضیح داد. براســاس 
این مطالعه، مشــخص شد در 1۰ بیمارستان دانشگاهی و 
۴3 هزار بیماری که در این 1۰ بیمارستان بستری شدند، 
1۰۰ درصد بیماران حداقل یک آنتی بیوتیک و 5۰ درصد 
آنهــا حداقل 3 آنتی بیوتیک مصرف کردند که این میزان، 
بی رویه محسوب می شود. بیشترین آنتی بیوتیک مصرف 
شده در بخش های عادی، آزیترومایسین و بیشترین آنتی 
بیوتیک مصرف شده در بخش های ویژه، مِرُوپنم بوده است.
 هزینــه ای هم که در ایــن مدت برای اســتفاده از آنتی 
بیوتیک های بی رویه صرف شده، چیزی حدود ۲.۲ میلیون 
دلار بوده است.وی افزود: در این مطالعه همچنین مشخص 
شــد در بیمارســتان هایی که مصرف آنتی بیوتیک بیشتر 
بوده، میزان مرگ و میر بالاتری نیز گزارش شده است که 
علل مختلفی از جمله عوارض آنتی بیوتیک ها و تداخلات 
دارویی در این زمینه دخیل است، بنابراین لازم است آگاهی 
پزشکان در این زمینه افزایش یابد، زیرا استفاده بی رویه از 
آنتی بیوتیک ها نمی تواند میزان مرگ و میر ناشی از کرونا 
را کاهش دهد و شاید به دلیل عوارض و تداخلات دارویی 
اثرات عکس نیز بگذارد. از سوی دیگر بار زیادی را به هزینه 

اقتصاد کشور تحمیل می کند. بنابراین لازم است از مصرف 
بی رویــه آنتی بیوتیک ها در درمان بیماران مبتلا به کرونا، 
جلوگیری شــود.دبیر کمیته علمی کشوری مقابله با کرونا 
ادامه داد: در این جلســه مقرر شد که کمیته های اقتصاد 
درمان که در بیمارســتان ها و دانشگاه ها و معاونت درمان 
تشکیل شــده بود، دوباره احیا شود. همچنین کمیته های 
استوارد شیپ که در مورد مصرف آنتی بیوتیک ها اقدامات 
مناســبی انجام داده بودند و از قبل از شیوع کرونا آغاز به 
کار کرده بودند، دوباره احیا شــود و پروتکل هایشان نیز در 
معاونت درمان ریوایز شــده و به بیمارســتان ها ابلاغ شود 
تــا از مصرف بی رویه آنتی بیوتیک ها در بیمارســتان ها و 
هزینه هایــی که به بیمار و اقتصاد کشــور وارد می کند، تا 

حدود زیادی جلوگیری کند.
وی در ادامــه در خصوص اســتفاده از ماســک و رعایت 

پروتکل های بهداشتی، بیان کرد: با توجه به اینکه گزارشاتی 
از بعضی کشورها مانند کشورهای آفریقایی و آمریکا برای 
بروز ســویه های جدید B.۱.۱.۷ از COVID-۱۹ در 
این کشــورها و همچنین بروز دوباره ســویه های ترکیبی 
دلتا و اومیکــرون در برخی کشــورهای خاورمیانه وجود 
دارد، نگرانی هایی ایجاد شــده مبنی بر اینکه ممکن است 
در آینده دوباره با موج هایی از ویروس کرونا مواجه باشیم؛ 
بنابراین توصیه کمیته علمی بر این اســت که پروتکل ها و 
شیوه نامه های بهداشــتی حتما رعایت شود، به خصوص 
توســط گروه های پرخطر.جماعتی همچنین عنوان کرد: 
توصیــه دیگر ما این اســت که گروه هــای پرخطر مانند 
ســالمندان، افراد یا بیمارانی که سیســتم ایمنی ضعیف 
دارند و یا داروهای ســرکوب کننده سیستم ایمنی مصرف 
می کنند، لازم است دُز چهارم واکسن کرونا را تزریق کنند. 

کودکان 5 تا 11 ســاله هم که انجام واکسیناسیون کرونا 
برایشان به تصویب رســیده، حتما واکسیناسیون را انجام 
دهند، زیرا کودکان می توانند عامل انتقال بیماری باشند، 
بنابراین، چنانچه واکسیناســیون را انجــام ندهند، با بروز 
ســویه های جدید بازهم می توانند باعث انتقال و چرخش 
بیماری و بروز موج های جدید و تشــدید بیماری در کشور 
شــوند. افرادی که دُز ســوم را هنوز تزریق نکرده اند نیز 
حتما مراجعه کنند و روند واکسیناسیون را تکمیل کنند، 
زیرا با توجه به شــرایط، ممکن است در آینده ای نزدیک، 
با فرارســیدن فصول سرد پاییز و زمســتان، با سویه ها و 

پیک های جدید روبرو شویم.
بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، وی با بیان اینکه 
پاندمی کرونا در دنیا و ایران به پایان نرسیده و وارد مرحله 
اندمیک نشده ایم، گفت: در حال حاضر مشاهده می کنیم 
که مردم دچار عادی انگاری شــده انــد و با این تصور که 
آمار کرونــا کاهش یافته و به پایان کرونا رســیده ایم، در 
اماکن عمومی، فضاهای سربســته، وسایل نقلیه عمومی، 
همایش ها، کنســرت ها، خیابان ها و ... ماسک های خود را 
برداشــته اند، با جدیت تاکید می کنم که شــیوه نامه های 
بهداشتی همچنان رعایت شود و به هیچ عنوان تصور نشود 

که کرونا پایان یافته است.
دبیــر کمیته علمی کشــوری کرونا در پایــان درخصوص 
وضعیت کرونا در سایر کشورها، یادآور شد: درحال حاضر، 
در اکثر کشــورهای جهان، آمار ابتلا و فوت ناشی از کرونا 
در مقایســه با وضعیت قبلی خودشان، کاهش یافته است، 
اما ســویه هایی که در کشــورهای آفریقایی، آمریکا، رژیم 
صهیونیســتی و فلسطین اشــغالی گزارش شده، می تواند 
نگران کننده باشد و پیش درآمد به وجود آمدن موج های 
جدید در کشــورهای جهان باشد. لذا باید از قبل آمادگی 
لازم را کســب کنیم و این آمادگی نیز با تزریق واکسن و 

تکمیل روند واکسیناسیون میسر می شود.

معاون تربیت بدنی و ســلامت وزارت آموزش و پرورش با 
بیان اینکه پس از ســال ها وقفه، طرح تغذیه رایگان دانش 
آموزی را آغاز کردیم گفت: میانگین سرانه مصرف شیر در 
دانش آموزان هر سه روز یک لیوان است، اما در دنیا هر روز 

یک لیوان است.
به گزارش ایسنا، صادق ستاری فرد در همایش ملی سفیران 
ســلامت دانش آموزی که در دبســتان عدالت منطقه یک 
آموزش و پرورش شــهر تهران برگزار شد با اشاره به نقش 
عوامل ســهیم در تربیت تمام ســاحتی گفت: در روزهای 
گذشــته مادر دانش آموزی در استان اصفهان دچار حادثه 
می شــود و این دانش آموز که سفیر سلامت بود به واسطه 
آموزش هایــی که از اورژانس دریافت کرده بود جان مادر را 
نجات می دهد.وی افزود: یکی از ساحت های تربیتی، ساحت 
زیستی و تربیت بدنی است. رهبری هفته گذشته در دیدار 
با معلمان به علم نافع اشاره فرمودند، علمی که هم استعداد 
دانش آموزان را شــکوفا و هم به زندگی بهتر وی در آینده 
کمک کند. بالغ بر 58۰۰ مراقب بهداشــت و ســلامت در 

مدارس داریم و 5 میلیون دانش آموز دسترسی مستقیم به 
مراقبین بهداشت دارند.معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت 
آموزش و پرورش با بیان اینکه یادگیری اجتماعی از حیث 
فلســفه تعلیم و تربیت مورد توجه قرار گرفته است عنوان 
کرد: یادگیری اجتماعــی یعنی می بینم و یاد می گیرم که 
در دوره کودکی و مقطع دبستان بسیار اهمیت دارد. بسط 
آموزش های خودمراقبتی، آموزش به همســالان از طریق 
دانش آموزان از برنامه های جدی آموزش و پرورش اســت. 
مشــارکت فعال و جدی سفیران سلامت را شاهد بوده ایم.
ســتاری فرد ادامه داد: سه سالِ پرمخاطره با کرونا داشتیم 
که امروز به واسطه اقدامات انجام شده از بحران کرونا عبور 

کرده ایم. 
چقدر نوران بودیم که آموزش حضوری ممکن است موجب 
پیک هفتم کرونا شود که به همت تلاش همکاران موفقیت 
چشــمگیری در آموزش های حضوری داشــتیم و مرهون 
دانش آموزان، معلمان و خانواده ها هستیم.وی با بیان اینکه 
پس از ســال ها وقفه، طرح تغذیه رایــگان دانش آموزی را 

آغــاز کردیم گفت: در حال حاضر میانگین ســرانه مصرف 
شــیر در دانش آموزان هر ســه روز یک لیوان است، اما در 
دنیا هر روزیک لیوان اســت. طرح تغذیه رایگان از البزر و 
سیســتان و بلوچستان شروع شــده و ۷5 هزار دانش آموز 
تاکنون تحت پوشش پایلوت طرح تغذیه رایگان در مناطق 
محروم قرار گرفته اند و در این مســیر دست یاری به سوی 

دیگر دستگاه ها بلند می کنیم. 
معاون تربیت بدنی و ســلامت وزارت آمــوزش و پرورش 
افزود: برای تحرك، نشــاط و شادابی در مدرسه برنامه های 
جدی داریم. ناهنجاری قامتی از چالش های جدی ماســت 
که بهبود آن را در قالب برنامه مشــترکی با ســتاد اجرایی 
فرمان امام دنبال می کنیم. مکمل یاری آهن، ویتامین دی 
و بهداشت دندان را در دستورکار داریم و امید است بتوانیم 

آن را بسط دهیم.
از ســوی دیگر،مدیرکل آموزش و پرورش شــهر تهران با 
بیان اینکه در دوســال گذشته تجربه تازه ای پیدا کردیم و 
به زیست بوم جدیدی کوچ کردیم که در عین دستاوردهای 

مثبت، پیامدهایی نیز به همراه داشــت گفت: کرونا باعث 
شــد به بهداشت فردی و محیطی بیشــتر توجه کنیم، اما 
ســلامت روان و ســلامت اجتماعی را به مخاطره انداخت. 
به گزارش ایســنا، علیرضا کریمیان در این همایش با بیان 
اینکه تغییر در شرایط زندگی امروز بشر، رشد تکنولوژی و 
فناوری و حضور پررنگ آن زندگی انســان را متحول کرده 
و متعاقبش ســبک زندگی نیز تغییر کرده است گفت: اگر 
امروز تکنولوژی در خدمت انســان اســت و زمینه آسایش 
اش را فراهم می کند، اما مخاطراتی را نیز به همراه داشــته 
و آرامش به واســطه وجود تکنولوژی کمتر شده است.وی 
افزود: در دوســال گذشــته تجربه تازه ای پیدا کردیم و به 
زیســت بوم جدیدی کوچ کردیم که در عین دستاوردهای 
مثبت، پیامدهایی نیز به همراه داشــت. کرونا باعث شد به 
بهداشــت فردی و محیطی بیشتر توجه کنیم، اما سلامت 
روان و سلامت اجتماعی را به مخاطره انداخت و در مجموع 
باعث شد به موضوع ســلامت و همه ابعادش بیشتر توجه 

کنیم.

رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری 
نســبت به قطع احتمالی آبِ بوستان های جنگلی تهران به 
دلیل کم آبی ابراز نگرانی کرد.مهدی پیرهادی درباره آخرین 
وضعیت آبی در شــهر تهران با توجه به کمی بارش ها اظهار 
داشــت: یکی از مشکلاتی که در ســال جاری کشور با آن 
روبرو اســت، کاهش نزولات آســمانی است که احتمالا به 
همیــن دلیل با موضوع کمبــود آب مواجه خواهیم بود. او 
با تاکید بر اینکه همه  دســتگاه های اجرائی باید نسبت به 
این مسئله دغدغه داشته باشند، گفت: هرچند که متاسفانه 
توجه ویژه ای را در چند ماه گذشــته از سوی سازمان ها و 
ارگان ها برای فرهنگ سازی و آموزش در زمینه مصرف آب 
خیلی ندیده ام. اقداماتی انجام شده اما خیلی مختصر بوده و 
رسانه ملی هم باید در این زمینه اقدام کند. پیرهادی اضافه 
کرد: باید قبل از بحران، پیشگیری از بحران کنیم و در این 
زمینه باید نسبت به کاهش مصرف آب اقدام کنیم. رئیس 

کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای 
شــهر تهران با تاکید بر توجه به مساله فضای سبز شهری 
در شرایط کم آبی گفت: از سوی دیگر آب مورد نیاز فضای 
سبز شهر تهران نکته مهمی است که باید به آن توجه کرد. 
در برخی از بوستان های جنگلی با توجه به کمبود آبی که 
با آن روبرو خواهیم شــد، وزارت نیــرو در نظر ندارد که به 
این بوســتان ها آب دهد و ممکن است به خشکی برخی از 

درختان منجر شود. 
پیرهادی گفت: تقاضــا دارم وزارت نیرو برای این موضوع 
حتما یک فکر جدی کند تا منجر به خشک شدن برخی از 
درختان در فصل تابستان نشود. او با بیان اینکه این مطالبه 
جدی ما در تهران اســت، گفت: چرا که تهران با این حجم 
از آلودگــی اگر درختان آن نیز بخواهند دچار خشــکی به 
دلیل قطعی آب شــوند، اتفاق خیلی بزرگ و فاجعه است 
که رخ می دهد. این اقدام ممکن اســت شامل حال برخی 

از بوســتان های جنگلی شود، البته که تعامل خیلی خوبی 
بین شــورای شــهر و مجموعه آب و فاضلاب وجود دارد و 
برای ســال های آینده یکی از اقداماتی که با مجموعه آب و 
فاضلاب انجام می دهیم ایجاد ظرفیت هایی در بوستان ها و 
پارك های جنگلی اســت که در سال های بعد این اتفاق رخ 
ندهد. رئیس کمیســیون سلامت، محیط زیست و خدمات 
شــهری شــورای شــهر تهران گفت: ما تنها نگران امسال 
هستیم و در ســال های بعد فکر می کنم با تعاملی که بین 
شورای شهر و وزارت نیرو وجود دارد این موضوع حل شود. 
کارهای خوبی در شــهرداری تهران بمنظور صرفه جویی 

مصرف آب انجام شده اما این یک عزم جدی می خواهد.
او با اشــاره به ضعف در اجرای قوانین گفت: برای خیلی از 
موضوعات قوانین را در کشور داریم، اما در حوزه اجرا ضعف 
داریم. برای مثال تبصره 1۶ مقررات ملی ســاختمان که به 
تاسیسات بهداشتی مربوط می شود حتما به صرفه جویی در 

مصرف آب کمک می کند و یکی از موضوعاتی که می تواند 
در این زمینه کمک کند اجــرای مبحث 1۶ مقررات ملی 
ساختمان است که شســت و شوی محوطه ساختمان ها و 
آبیاری فضای ســبز شــهرك ها و برج ها را از طریق تصفیه 
فاضلاب انجام دهیم و این باعث می شود که هدر رفت آب 
به کمترین میزان ممکن برســد که کمک مهمی در صرفه 
جویی مصرف آب می کند. او در پاســخ به ســوالی درباره 
آخریــن وضعیت آبی در پــارك جنگلی چیتگر با توجه به 
آتش ســوزی هایی که در سال 99 در آن رخ داد، گفت: در 
یک مقطعی قطعی آب صــورت گرفت و چنین موضوعی 
پیش آمد. از وزارت نیرو تقاضا دارم آب بوستان های جنگلی 
را قطع نکنند. باید امسال را سپری کنیم تا برای سال بعد و 
با تفاهم هایی که در حال انجام هستیم مشکلات حل شود.

امسال به واســطه بارش هایی که صورت گرفته است همه 
مردم باید کمک کنند تا امسال را بتوان سپری کرد.

رئیــس کنگــره ارتقــای کیفیــت خدمات 
آزمایشــگاهی گفــت: در دوران کرونا قوانین 
محدودکننده وزارت بهداشــت اجازه استفاده 
از تمام پتانســیل آزمایشــگاه های خصوصی 
را نداد.در ســیزدهمین کنگــره بین المللی و 
نوزدهمیــن کنگره کشــوری ارتقای کیفیت 
خدمات آزمایشگاهی تشخیص پزشکی ایران، 
شــهروز همتــی، رئیس کنگره گفــت: زمان 
کنگره از ۲۷ تا 31 اردیبهشــت به دو صورت 
مجازی و حضوری برگزار می شــود. ۲5 محور 
داریم که در 5 روز ارائه می شــوند. این کنگره 
هم به صورت بین المللی و هم داخلی اســت 
که از معاونت درمان وزارت بهداشــت، رئیس 
کل ســازمان نظام پزشــکی و چنــد مهمان 
خارجی دعوت شده است. در سال گذشته این 
کنگره به صورت مجازی برگزار شــد و امسال 
با کســب مجوز از وزارت بهداشــت کنگره در 
ایران مال برگزار می شــود.همتی در پاسخ به 
میــزان فعالیت آزمایشــگاه ها در دوران کرونا 
گفت: با شروع کرونا اولین نکته  مهم تشخیص 
بیمــاری بود. در ابتدا فقط چند مرکز از جمله 
انستیتو پاستور و بیمارستان مسیح دانشوری 

کیت های تشــخیص کرونا را داشــتند و این 
بیماری را تشخیص می دادند. متاسفانه وزارت 
بهداشــت از ظرفیت آزمایشگاه های خصوصی 
اســتفاده نکرد که اگر اســتفاده می شد تعداد 
آزمایشــگاه های تشخیص کووید 19 از سه به 
سه هزار ارتقا می یافت. البته که آزمایشگاه های 
خصوصی حتی می توانند تســت های پیچیده 
تــری انجام دهند.به گفته این مقام مســئول 
قوانین محدود کننده وزارت بهداشــت باعث 
افزایش جعل تست های کرونا و کاهش اعتبار 
آزمایشگاه های خصوصی شد.همتی گفت: الان 
تعداد آزمایشــگاه به ۴۰۰ عدد رسیده و لازم 
به ذکر است که اولین تست های پی سی آر و 
سرولوژیک توسط آزمایشگاه داخلی وارد بازار 
شــد. حتی در برهه ای از زمان صادر نیز شــد 
که این امر توسط دکتر های علوم آزمایشگاهی 
عملی شد.در ادامه سید مهدی بوترابی در پاسخ 
به ســوالی مبنی بر تعداد و کیفیت تست های 
تولید شده آزمایشگاه ها گفت: آزمایشگاه های 
کشــور بین 15 تا ۲۰ میلیون تست پی سی 
آر در طی این دو ســال تولید کردند و فقط 5 
الی 1۰ درصد این کیت های تشخیصی واردات 

بودند.به گفته دبیر بین المللی کنگره میزان 1۰ 
تا 15 میلیون تست رپید یا همان تست سریع 
کرونا نیز توسط آزمایشــگاه های داخلی وارد 
بازار شد و مورد اســتفاده قرار گرفت.بوترابی 
درباره کیفیت کیت هــا گفت: تمام کیت های 
تشــخیصی تولید داخل ابتدا در آزمایشــگاه 
انستیتو پاستور مورد ارزیابی و با نمونه خارجی 
مقایسه و ســپس وارد بازار می شدند.به گفته 
این مقام مســئول تســت های خانگی نیز که 
در دوران کرونا مورد اســتقبال کمی هم قرار 
گرفتند، همین تســت های رپید بود و میزان 
تشــخیص آن 8۰ درصــد و امکان خطای آن 
۲۰ درصد بوده است. بیشتر این تست ها برای 
افــرادی که علائم دارند، امــا مطمئن نبودند 
باید استفاده می شد.همتی درباره تعرفه تست 
ســریع کرونا گفت: الان تعرفه اعلامی وزارت 
بهداشت برای تست ســریع 5۶ تومان است، 
امــا داروخانه ها این کیــت را ۷5 تومان کمتر 
نمی فروشــند و آزمایشــگاه در این بین ضرر 
می کند. بــا توجه به حذف یارانــه ارز قیمت 
کیت های کرونا به صــورت کلی افزایش چند 
برابری پیدا می کند. هم اکنون قیمت کیت ها 

در مقایســه با قبل عید 5 برابر شــده است و 
این نشــان می دهد هیچ نظارتی نمی شــود.
همتی دربــاره وضعیت آزمایشــگاه ها گفت: 
از لحاظ تعداد بیمار ۷۰ درصد آزمایشــگاه ها 
کوچک و متوسط هســتند و ۲۰۰ آزمایشگاه 
بزرگ داریم. در اســتان تهران نیز تاکنون 3۰ 
آزمایشــگاه به دلیل مشــکلات تعطیل شده 
و تجهیزات خود را به فروش گذاشــته اند.در 
ادامه امیرحســن زرنانی درباره اهداف کنگره 
گفت: کنگره از ســال 13۷1 تاسیس شده و 
اقدامــات انجمــن در دو جنبه علمی و صنفی 
تقسیم می شود. در جنبه علمی اقدامات زیادی 
انجام گرفته از جمله آن ها می توان به برگزاری 
کنگره ها اشاره کرد.به گفته دبیر علمی کنگره 

در این کنگره ها اطلاعات آزمایشــگاهی ها به 
روز رسانی می شوند و فناوری های جدید بین 
شرکت کننده ها تبادل می شوند.زرنانی گفت: 
بزرگتریــن و مهمترین پروژه آزمایشــگاهی 
ایجاده محدوده مرجع ایرانــی برای آزمایش 
افراد اســت. تاکنــون محــدوده مرجع برای 
تعیین آزمایش افراد بر اساس کتاب ها علمی و 
یا توســط خود شرکت های تولید کننده کیت 
آزمایشــگاهی تعیین می شــد، اما ما اکنون با 
همکاری دانشــگاه تورنتو پروژه ای داریم که با 
توجه به شرایط ایران و ژنتیک ایرانی ها محدود 
مرجع برای تشخیص نتایج آزمایش افراد ایجاد 
شــود و تا دو الی ســه ماه آینده این محدوده 

مرجع ایرانیزه منتشر می شود.

رئیس اداره فناوری اطلاعات و ارتباطات سازمان پیشگیری 
و مدیریت بحران از پیگیری برای ایجاد شــبکه بی ســیم 
مدیریت بحــران تهران در زمان بحران خبر داد.مهدی امیر 
بنده در گفت وگو با ایســنا، به بررسی موضوع ایجاد شبکه 
ارتباطی ویژه شــرایط اضطراری ناشــی از بــروز حوادث و 
سوانح در نشست نمایندگان سازمان های مسئول و همکار 
در این حوزه خبر داد و گفــت:  در زمان وقوع بحران ایجاد 
خطوط ارتباطی پایدار یکی از مهم ترین چالش ها و دغدغه ها 
به خصوص برای مسئولان و دســتگاه های امدادی است و 

جلســه مذکور نیز با همین هدف برگزار شــد. رئیس اداره 
فناوری اطلاعات و ارتباطات ســازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران با بیان اینکه در این جلســه نمایندگانی از ســازمان 
مدیریت بحران کشور، فرماندهی انتظامی تهران بزرگ، مرکز 
ارتباطات شهرداری تهران، شرکت گاز استان تهران، شرکت 
بــرق منطقه ای تهران، شــرکت توزیع برق تهــران بزرگ، 
شــرکت مخابرات منطقه تهران، هلال احمر استان تهران، 

مرکز اورژانس تهران و آتش نشــانی تهران حضور داشتند، 
افزود: در جریان این نشســت الزامات بررسی ایجاد شبکه 
بی ســیم و چالش های ارتباطات بحران مورد بررســی قرار 
گرفته و دستگاه های مختلف به تشریح دغدغه ها، چالش ها 
و پیشنهادات خود در این خصوص پرداختند.وی ادامه داد: 
در این نشست نمایندگان ســازمان ها نقطه نظرات خود را 
در خصوص شبکه اضطرار اعم از دریافت فرکانس مشترك، 

تعداد فرکانس لازم، دیجیتال یا آنالوگ بودن شبکه بی سیم، 
محل های دیسپچینگ و پیشنهاد کدینگ برای نوع حادثه و 
محل های حادثه ارائه کردند و تصمیمات خوبی نیز در مورد 
ایجاد شبکه بی سیم اضطراری در زمان بحران تهران اتخاذ 
شــد.امیر بنده اضافه کرد:  همچنین مقرر شد پیشنهادات 
ســازمان های ذیربط درباره دیسپچینگ مشترك و شبکه 
بی سیم آنالوگ اضطراری ارائه و استانداردها و نیازمندی های 
مرتبط احصاء شــود تا در نهایت شــبکه بی سیم مدیریت 
بحران تهران به ویژه در زمان بحران فعالیت خود را آغاز کند.


